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به جای برخورد سلبی باید دانشجویان را با استدلال اقناع کنیم

حجت الاســام ســیدمحمود علوی امروز سه شــنبه )۲۳ شهریور ماه ۹۵( در همایش نمایندگان وزیر علوم در هیئت های نظارت دانشگاه ها گفت: آنچه که باعث شد در سال های اخیر شاهد آرامش و امنیت در محیط های دانشگاهی 
باشیم، رفتار توام با احترام و کرامت با دانشجویان و پرهیز از برخوردهای سلبی بود. علوی اظهار داشت: آنچه که موجب بی نظمی و ناهنجاری می شود تحقیر شخصیت انسان ها و بی احترامی است و آنچه که موجب آرامش و امنیت 
است احترام به همدیگر و پرهیز از تخریب شخصیت دیگران است و بر همین اساس در انتخابات مجلس شورای اسامی در سال گذشته نیز وزارت اطاعات کوشید تا فضای جامعه شاهد تخریب نامزدهای انتخاباتی نباشد و نتیجه 
این اقدام نیز همانگونه که مشــاهده شــد برگزاری با آرامش انتخابات در سراســر کشور بود. وی با تاکید بر حفظ حرمت و شخصیت دانشــجویان در همه برخوردهای محیط دانشگاهی گفت: اگر با سوالات و شبهه دانشجویان مواجه 
شدیم باید با استدلال و منطق او را اقناع کنیم زیرا قطعاً در صورت  برخورد سلبی، با همراهی او مواجه نخواهیم شد. وزیر اطاعات اظهار داشت: حفظ شان و کرامت انسان ها یک تاکتیک ابزاری نیست بلکه دستور دین مبین اسام 
است و حفظ شان انسان ها اقتضاء می کند که با او با احترام  و ادب رفتار شود. علوی افزود: آنچه که ما در جمهوری اسامی ایران دنبال می کنیم حفظ امنیت جامعه در کنار آرامش روانی و احساس امنیت است زیرا در این نوع از نظم 

و امنیّت است که فرهنگ جامعه رشد می کند و جامعه روز به روز دین مدارتر و با ایمان تر می شود.

مرتضوی باید اعدام شود
حجت الاسام زائری در سایت الف وابسته به 
احمد توکلی نوشت:بقای جمهوری اسامی 
به اعتماد عمومی و اعتقاد مردمی وابســته 
اســت و اعتقاد مردم به عوامــل گوناگونی 
همچون رأی دادگاه مرتضوی بستگی دارد.

جرم او تنها قتل قربانیان مظلوم کهریزک و 
معمای پیچیده زهرا کاظمی نیست و اتهام او نیز فقط اختاس ها و دروغ ها 
و پرونده های مطبوعاتی و ... نیست. بسیار نکته های وحشتناک هست که 
اگر روزی فضای لازم فراهم شود شاید بر زبان ها بیاید و به گوش ها برسد.
اعتماد مخدوش مردم مخصوصا در وضعیت خطرناک و حساس فعلی تنها 
با حکم اعدام او قدری ترمیم خواهد شد و هرگونه سستی و تهاون نسبت به 
این موضوع و بی توجهی به خســارت های سهمگین و جدی که او به ارکان 

جمهوری اسامی وارد کرده است منجر به تهدیدهایی خواهد شد.

سرمایه گذاری خارجی یعنی کفر
غامرضــا تاجگــردون رئیس کمیســیون 
برنامه و بودجه مجلس گفت: برای تحقق 
رشد 8 درصدی باید حداقل 60 تا 70 میلیارد 
دلار ســرمایه خارجی جذب شود. اگر این را 
قبول نداریم باید در چهار طرف ایران تابلوی 
ورود ممنــوع ســرمایه را بزنیم. منابع درون 

کشــورمان اجازه رشــد اقتصادی 8 درصدی را بدون ورود ســرمایه گذاری 
خارجی نمی دهند وی اضافه کرد: منابع درون کشورمان اصاً اجازه چنین 
رشدی را بدون ورود سرمایه گزاری خارجی نمی دهد. شرایط کنونی هم نه 
ازنظر فضا و نه ازنظر قوانین، چنین اجازه ای را نمی دهد. وقتی دلواپســان 
فقــط با دادن یــک مجوز وام ۵ میلیارد دلاری چنین فریاد وااســاما ســر 
می دهند فکر می کنید می شود حرف چند صد میلیارد دلاری را جا انداخت؟ 

طوری صحبت می کنند که گویی سرمایه گذاری خارجی یعنی کفر.

از این که سکوت می کنم معذرت می خواهم
محمدرضــا عــارف در واکنش به ســکوت 
روزهــای اخیر خــود گفته اســت از این که 
سکوت می کنم معذرت می خواهم. عارف 
در گفــت وگویی با روزنامــه آفتاب یزد مهم 
ترین مســائل سیاسی کشور را بررسی کرده 
اســت. وی در این گفت و گو در واکنش به 

ســکوت روزهای اخیر خود گفته است: از این که سکوت می کنم معذرت 
می خواهــم. وی همچنین اعام کرده اســت ماجرای ضرب و شــتم یک 
خبرنــگار در مجلس نیاز به بیانیه ندارد. عــارف همچنین درباره انتخابات 
ریاســت مجلس گفته است از یک هفته قبل می دانســتم رای نمی آورم. 
نماینده مردم تهران معتقد است فراکسیون امید منسجم است و خوب عمل 
کرده است. وی همچنین گفته است از قاضی پور خواستیم عذرخواهی کند 

و او هم این کار را انجام داد.

پزشکیان:  دفاع رهبری 
نبود، مذاکره کنندگان را 

اعدام می کردند
مسعود پزشــکیان در نشست خبری خود در تبریز 
با اشــاره به حمله هــا و هجمه هــای مخالفان از 
گر  مذاکرات هســته ای و برجام اظهار داشــت: ا
رهبر انقاب از تیم هســته ای دفاع نمی کرد، آنها 

را به عنوان خائن دســتگیر و اعدام می کردند. 
نایب رییس اول مجلــس دهم با دفاع از اعضای 
تیم مذاکره هســته ای، تاکید کــرد: گفتن اینکه 
برجام ذلت بار بود، بی حرمتی به رهبری است. وی 
گفت: با داد و بیداد نمی توان کشور را مدیریت کرد 
و باید با داشــتن اطاعات کامل، شــفاف و دقیق 

این امر را انجام داد. 
در مــورد برجــام نمی دانم چرا به دولــت این همه 
گیر می دهنــد؟ برجام اگر نبود چه باید می شــد؟ 
آمریــکا قبــل از برجام دنیــا را علیه ایــران متحد 
کــرده بود ولی امروز آمریکا تنهــا مانده و حتی در 
داخل خود هم دچار تشــتت شــده اند، قباً هیچ 
کشــتی ما نمی توانســت در بندری پهلــو بگیرد و 
نمی توانســتیم واردات و صادرات کنیم ولی امروز 
گــر برجام نبــود، دارو  آزادانــه اقــدام می کنیم. ا
برای مردم پیــدا نمی کردیم که ارائــه دهیم، اگر 
این مســیر را قبول نمی کردیــم نمی دانم الان به 
چــه روزی افتاده بودیم. حدود 1۲00 تن اورانیوم 
 ذخیــره داریــم که هر نیــروگاه ما ســالانه 70 تن 

نیاز دارد. 
مجلــس برای مقابله به مثل با آمریکا تصویب کرد 
کــه باید دولــت ۲0 هزار مگاوات برق هســته ای 
تولیــد کند که بیش از 700 تن اورانیوم نیاز دارد و 
دو ســاله کل اورانیوم ما تمام می شود، باید علمی 

و کارشناســانه تصمیم گیری و اجرا کنیم.
وی با اشاره به بخشی از بیانات رهبر معظم انقاب 
اســامی در جمع دســت اندرکاران سرشــماری 
عمومی نفوس و مســکن عنوان کرد: بر اســاس 
فرمایش رهبــری، ارائه آمار غلط بــه مردم، گناه 

کبیره است. 
پزشــکیان بــا تاکید بر لــزوم داشــتن داده های 
کامــل، دقیــق و شــفاف در حوزه هــای مختلف 
سیاســی، اجتماعی ، اقتصــادی و ... گفت: اگر 
اطاعات کامل و شــفافی نداشــته باشــیم نمی 
توانیــم مشــکات موجود کشــور در حــوزه های 
مختلــف را رفع کنیم. وی در همین راســتا اظهار 
کــرد: اگر این مهم محقق شــود هیچ شــخصی 
جرات نمی کند که در جامعه اقدام به فســاد، رانت 

خواری، رشوه و .. کند. 
سازمان های مبارزه با فساد، مبارزه با قاچاق و ... 
تشــکیل داده ایم ولی با گذشت بیش از ۳8 سال 
از پیروزی انقاب اســامی هنوز هم مشــکات 
ایــن چنینی را حل نکرده ایم. نائب رییس مجلس 
شورای اســامی همچنین در ادامه سخنان خود 
اظهار کرد: داشتن اطاعات و داده های شفاف 
باعث می شــود که شاهد رشوه، فساد، رانت و ... 
در کشــور نباشــیم و جوانان غیرتمندانمان را نثار 

این مسائل نکنیم. 
وی در ادامه از راه اندازی فراکســیون آذری های 
مجلــس خبر داد و گفت: گرفتــاری که در داخل 
خود داریم این اســت که باهم نشستن و با منطق 
برای منطقــه برنامه ریزی کردن را بلد نیســتیم و 
به همدیگر سیاســی نگاه می کنیــم ولی تابه حال 
در ایــن مجلــس وضعیت بهتر اســت و می توانیم 
هم افزایی خوبی داشــته باشــیم و حــق منطقه را 

یم. بگیر

عصر ایران نوشت: چرا احمدی نژاد با مهره سعید مرتضوی بازی کرد؟
همان  گونه که پیش بینی می شد نامه عذرخواهی و ابراز شرمندگی سعید مرتضوی دادستان پیشین تهران به خاطر وقایع کهریزک در 

سال 1۳88 با واکنش ها و تحلیل های متفاوتی رو به رو و طی همین 48 ساعت از زوایای مختلف به آن پرداخته شده است.

 نامه نیوز نوشت: چرا اعضای جبهه پایداری روزه سکوت گرفته اند؟
جریان پایداری برای اینکه از فرمول فراموشی استفاده کرده و به گونه ای رفتار کنند که مردم اقدامات و اظهارات آنها را در چند سال 

گذشته فراموش کنند، در موضع سکوت خود را قرارداده اند تا به گونه ای گذشته فراموش شود.

 رجا نیوز نوشت: آیا کانال نفوذ روی آنتن سیما باز شده است!؟
اتفاقات این روزهای شبکه دو سیما در حالی رخ می دهند که پیش از این برخی دلسوزان از برخورد حذفی با چند مدیر انقابی و کارآمد 

در کمتر از چهارماه گذشته در شبکه دو سیما و انتصاب برخی افراد نزدیک به جریان فتنه در جایگاه های ارشد این شبکه که از بیرون از 
صداوسیما وارد این سازمان شده اند ، اظهار نگرانی کرده بودند.

 پارس نیوز نوشت: سازمان رای دولت؛ اقتصادی یا سیاسی
سازمان رای دولت در فضای تعلیق پسابرجام و انتشار فیش های حقوقی نجومی دولتمردان به سرعت شاهد ریزش بود؛ به نحوی که 
قشر فرودست با پیشروی آرام به سمت قطب مخالف روحانی پیش رفتندو در دستگاه تحلیلی آنان محمود احمدی نژاد بیشترین قرابت 

مفهومی را با آنان دارد و افزایش جمعیت سفرهای استانی رییس جمهور سابق موید آن است.

عکس روزسایت نگار

مدال آوران المپیک 
۲016 ریو و داوران بین 
المللی فوتبال کشور 
ضمن دیدار با آیت الله 
هاشمی رفسنجانی 
رئیس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، مورد 
تقدیر قرار گرفتند.

خبرنامه
سه شنبه ۲3 شهریور ماه 1395

آخرین اقدامات درمورد فاجعه منا
قطع رابطه دو کشور امکان پیگیری مسئله در محاکم داخلی عربستان را منتفی کرد

معاون مدیرکل حقوقی بین المللی وزارت امور خارجه با اشــاره به قطع روابط و 
بسته شدن نمایندگی های سیاسی جمهوری اسامی ایران در عربستان اظهار 
کرد که "امکان پیگیری حقوقی در محاکم داخلی عربســتان به عنوان تنها راه 

پیگیری حقوق قربانیان متوقف شده است."
محمود اصفهانی نژاد معاون مدیرکل حقوقی بین المللی وزارت امور خارجه در 
یادداشتی به تشریح آخرین اقدامات این وزارت خانه در راستای پیگیری حقوقی 
فاجعه منا پرداخت. اصفهانی نژاد در این یادداشت با بیان اینکه به دنبال وقوع 
فاجعه منا وزارت خارجه بافاصله کمیته پیگیری منا به ریاست آقای قشقاوی 
معاون کنسولی و مجلس را تشکیل داد نوشت: از همان ابتدای وقوع این فاجعه 
وزارت امــور خارجه با فراخواندن کاردار عربســتان به این وزارت، اعزام هیاتی 
به ریاســت وزیر بهداشــت در معیت معاون وزیر امور خارجه در امور کنسولی و 
مجلس و نیز از طریق نمایندگی های جمهوری اسامی ایران در ریاض و جده 
ماقات های متعددی را با مقامات سعودی انجام داد و وظایف دولت میزبان را 
جهت ایفای مسوولیت های بین المللی اش در قبال قربانیان و حادثه دیدگان و 
نیز جدیت در احقاق حقوق قربانیان فاجعه با توجه به کنوانسیون های بین المللی 
موجود از جمله کنوانســیون 1۹6۳ وین در خصوص روابط کنسولی به اطاع 

مقامات سعودی رسانده و پیگیری کرد.

 تشکیل کمیته حقیقت یاب بین المللی 
در عمل امکان پذیر نیست

معاون مدیرکل حقوقی بین المللی وزارت امور خارجه درخصوص تشکیل کمیته 
حقیقت یاب نوشته است: در این زمینه سه فرض قابل بررسی است: تشکیل 
کمیته حقیقت یاب با حضور دولت عربســتان، درخواســت از شــورای امنیت 

ســازمان ملل جهت تشــکیل کمیته حقیقت یاب، تشکیل کمیته حقیقت یاب 
داخلی. وی در این خصوص ادامه داده است: در فرض اول به این دلیل که در 
این زمینه رضایت آن کشور لازم بود اما با توجه به مواضع مغرضانه آن کشور در 
قبال این حادثه، نتیجه قابل پیش بینی  بود که آن کشــور این راه حل منصفانه 
را نمی پذیرد. در فرض دوم نیز به این دلیل که شــورای امنیت طبق منشور در 
مواردی که صلح و امنیت بین المللی در مخاطره باشد و از سوی دیگر لابی قوی 
تکفیری و صهیونیستی عربستان با استفاده از دلارهای نفتی که حتی دبیرکل 
ســازمان ملل را نیز مرعوب می کند در عمل تحقق این فرض امکان پذیر نبود. 
در فرض سوم نیز کمیته حقیقت یاب داخلی فقط شکلی نمادین می تواند داشته 

باشد و استیفای حقوق قربانیان از این طریق امکان پذیر نیست.
اصفهانی نژاد درمورد اقامه دعوی بین المللی نوشــته اســت: در این زمینه دو 
فرض قابل تصور است. فرض اول، نزد دیوان بین المللی دادگستری این دعوی 
برده شــود که بــه دلیل عدم عضویت عربســتان در مکانیزم های حل و فصل 
اختافــات برخی از کنوانســیون های بین المللی از جمله پروتکل حل و فصل 
اختافات کنوانســیون  1۹6۳ وین در مورد روابط کنسولی که دولت عربستان 
آن را امضا نکرده، این کار امکان پذیر نیست. فرض دوم، اقامه دعوا در دیوان 
کیفری بین المللی که به دلیل عدم عضویت ایران و عربســتان در این دیوان، 
اقامه دعوا امکان پذیر نیست. ضمن آن که جرائمی که این دیوان به آن رسیدگی 
می کند جنایات بین المللی یعنی نسل کشــی، جنایت علیه بشــریت و جنایات 
جنگی اســت که احــراز یکی از موارد مذکور در چارچوب صاحیت رســیدگی 
دیوان کیفری بین المللی برای رســیدگی به فاجعه منا اگر غیر ممکن نباشــد، 
بســیار دشوار است. به گفته او در خصوص ســایر کنوانسیون های بین المللی 

این قضیه صادق بوده و قابل پیگیری نیست. 

 امکان پیگیری حقوقی منا 
در محاکم داخلی عربستان متوقف شد

اصفهانــی نژاد در ادامه به اقامه دعوا در محاکم داخلی عربســتان ســعودی 
می پردازند و می نویســد: اگرچه عربستان به دلیل نظام قبیله ای حاکم بر آن، 
سیســتم قضایی مدونی ندارد، با این همه و با توجه به جمیع جهات و بررســی 
ابعاد مختلف فاجعه منا از جنبه حقوقی و حتی استفاده از مکانیزم های حقوق 
بشری و کنوانســیون های مرتبط نظیر کنوانســیون رفع تبعیض نژادی که بر 
انجام اقدامات قضایی در محاکم داخلی تاکید دارد، تنها راه باقی مانده در این 

زمینه اقامه دعوا نزد محاکم داخلی عربستان است. 
وی تاکیــد می کند: در این زمینه تحقیقات وســیعی به منظــور اقامه دعوا در 
محاکم داخلی عربستان از طریق اســتخدام وکیل عربستانی یا وکای سایر 
کشــورها که بتوانند در محاکم آن کشــور به وکالت از شکات ایرانی اقامه دعوا 
کنند، صورت گرفت و قبل از قطع روابط دیپلماتیک بین دو کشور کنسولگری 
جمهوری اسامی ایران در جده ماموریت یافت که اقدامات حقوقی نظیر تاش 
جهت استخدام وکیل و جمع آوری وکالت نامه از بازماندگان قربانیان را در دستور 
کار خود قرار دهد، اما به دلیل قطع روابط و بسته شدن نمایندگی های سیاسی 
جمهوری اسامی ایران در آن کشور امکان پیگیری حقوقی در محاکم داخلی 
عربســتان متوقف شــد. اصفهانی نژاد در عین حال تاکید کرده است: وزارت 
امور خارجه ضمن بررسی نحوه استفاده از مکانیزم های حقوق بشری به منظور 
احقاق حقــوق قربانیان مظلوم این فاجعه، با همکاری ســازمان حج و زیارت 
مشغول بررسی و رایزنی در زمینه نحوه استخدام وکیل به منظور اقامه دعوا در 
محاکم عربستان سعودی یا استفاده از ظرفیت های حقوقی سایر کشورها در 

این زمینه است که نتایج آن متعاقبا به اطاع خواهد رسید.


